
13 فرهنگ و هنر

رویدادها

شبکه مستند 
پایگاه اصلی خانه مستند می شود

سیدس��لیم غف��وری و دیگر 
مدی��ران ش��بکه مس��تند با 
حض��ور در »خان��ه مس��تند 
انقاب اس��امی« ب��ا مدیران 
ای��ن خان��ه دی��دار کردند. به 
گزارش نس��یم آناین، سیدسلیم غفوری، مدیر 
ش��بکه مس��تند و برخی دیگر از مسؤولان این 
ش��بکه هفته گذش��ته، در خانه مستند انقاب 
اسامی حضور پیدا کردند. غفوری در این دیدار 
اظهار کرد: دوستان خانه مستند کارهای مستند 
بسیاری را در۷ ماه گذشته در اختیار ما قرار دادند 
و همکاری خوبی بین خانه و شبکه شکل گرفته 
است. فلسفه برگزاری این جلسه، آشنایی مدیران 
شبکه و خانه با یکدیگر است تا ان شاءالله منجر به 
ارتباط و همسویی بیشتر شود. وی تصریح کرد: 
پایگاه اصلی همه مجموعه های تولید مس��تند 
کشور، ش��بکه مس��تند خواهد بود و ان شاءالله 
با برنامه ریزی مناس��ب، خانه مستند هم نقش 

جدی تری در شبکه مستند پیدا خواهد کرد.

امیریاسفندقه:
شعر حافظ 

تغزل، توسل  و ترجمه را توأمان دارد
امیری  اسفندقه گفت: مفاهیم 
الهی و مدح و منقبت پیامبران 
و اهل بیت عصمت و طهارت 
س��وژه ای برای سرودن اشعار 
نیس��تند بلکه آنها س��وره ای 
هستند برای تاوت چراکه آنها فقط می توانند 
دس��ت گیری کنند و اجازه س��رودن را به شاعر 
می دهند. به گزارش تسنیم، امیری اسفندقه در 
دومین جلس��ه از حلقه ش��عر و تصنیف آیینی 
»ریاّن« درباره شعر آیینی گفت: شعر پارسی از 
همان ابتدا ش��عر آیینی و دینی اس��ت که یا به 
صورت تصریح یا به صورت تلمیح آورده ش��ده 
که به طور کلی ش��عر آیینی اس��ت. اسفندقه 
درباره اش��عار آیینی حافظ گفت: اگر به اش��عار 
حافظ نگاه کنیم در می یابیم که حافظ اش��عار 
آیینی زیادی دارد و جز ش��عر مش��هور »رندان 
تشنه لب« که در قدیم به نام »حریه« تدریس 
می شد؛ اشعار بسیاری در این حوزه گفته  است. 
مرتضی امیری اس��فندقه حافظ را شاعری طناز 
خوان��د و گفت: حافظ با هم��ه واژه هایی که در 
دین و س��نت مقدس بوده، بازی و طنازی کرده 
است اما همیشه احترامی ویژه به قرآن، محرم و 
عاشورا داشته است؛ آنچه شعر حافظ را تا امروز 
نگه داشته است همین اشارت های آیینی است. 
شعر حافظ تغزل، توسل  و ترجمه را توأمان دارد.

پیشنهاد بازی در نقش ریگان 
به نیکلاس کیج

در فیلم زندگینامه ای که بر مبنای زندگی 
رونالد ری��گان رئیس جمهوری اس��بق آمریکا 
س��اخته خواهد شد، احتمال زیادی وجود دارد 
که نیکاس کیج در نقش او جلوی دوربین برود. 
به گزارش مهر به نقل از آسوشیتدپرس، احتمال 
زیادی وج��ود دارد که نی��اس کیج در نقش 
رونالد ریگان اولین هالیوودی که رئیس جمهوری 
آمریکا شد، جلوی دوربین برود. این بازیگر که 
برای نقش آفرینی در فیلم »ترک لاس وگاس« 
برنده جایزه اس��کار شده با پیش��نهاد بازی در 
نقش چهلمی��ن رئیس جمهوری آمریکا مواجه 
ش��ده است. هر چند به نظر نمی رسد این فیلم 
بخواهد مناقشاتی را که با فیلم کمدی »ریگان« 
با بازی ویل فارل در اوایل ۲۰۱۶ ایجاد شد تکرار 
کند اما طبیعتا ای��ن فیلم نیز زندگی ریگان از 
جمله ابتای او ب��ه زوال عقل را تصویر خواهد 
کرد. درباره این فیلم هنوز اطاعات بیش��تری 
ارائه نش��ده و روش��ن نیس��ت که کارگردانی، 
نویسندگی یا تهیه آن برعهده چه کسانی است. 
سخنگوی کیج نیز با تاکید بر اینکه هنوز برای 
پیش بینی روند تولید فیلم خیلی زود اس��ت، 
سعی کرد نشان دهد که کیج تصمیمی در این 

باره نگرفته است.

»ماه گرفتگی« نگاه ملی دارد
کارگ��ردان »ماه گرفتگی« با اش��اره به اینکه 
در این فیلم نگاه ملی حاکم اس��ت، توضیح داد 
ک��ه با اکران فیلم در جش��نواره فجر می ش��ود 
قضاوت درست تری درباره آن داشت. به گزارش 
مهر، مس��عود اطیابی، کارگردان فیلم سینمایی 
»ماه گرفتگی« با اش��اره به اینکه فرم شرکت در 
سی وپنجمین جشنواره فیلم فجر را پرکرده است، 
گفت: هنوز یک سکانس کوچک از فیلمبرداری 
ای��ن فیلم باقی مانده اس��ت که ب��زودی جلوی 
دوربی��ن م��ی رود. به هرحال مراح��ل فنی این 
فیلم با صبر و حوصله در حال طی ش��دن است 
و امیدوارم برای حضور در جش��نواره فیلم فجر 
انتخاب ش��ود. اطیابی در پایان گفت: این فیلم 
باید در جش��نواره فیلم فجر دیده شود، چرا که 
حرف های بس��یاری درباره آن زده می ش��ود و با 
نمایش این فیلم همه متوجه می شوند که ما نگاه 

ملی در این فیلم داریم. 

باهدفترویجفرهنگپژوهشوتحقیق
تولید »جزیره دانش« 

برای آشنایی کودکان با مسائل علمی
مجموع��ه تلویزیونی جزی��ره دانش که به 
س��فارش اوج ک��ودک و نوجوان و ب��ا رویکرد 
آموزش فرهن��گ تحقیق و پژوهش در فضایی 
کودکانه تولید شده است، بزودی از شبکه نهال 
پخش خواهد ش��د. به گ��زارش روابط عمومی 
س��ازمان هنری- رس��انه ای اوج، سیدمحسن 
حسینی، تهیه کننده مجموعه تلویزیونی جزیره 
دانش ضمن اشاره به پایان یافتن مراحل تولید 
این محصول کودک و نوجوان تصریح کرد: تولید 
این  برنامه از مهر ماه سال جاری در پارک علم 
و فن��اوری پردیس آغاز ش��ده و در روند تولید 
برنامه از معلمان با تجربه مجموعه استعدادهای 
درخشان استفاده شده است.  گفتنی است، این 
مجموعه در ۲۶ قسمت ۲۲ دقیقه ای در استودیو 
فن آموز و با هدف ترویج و نهادینه کردن روحیه 

پژوهش در کودکان ایرانی تولید شده است.

»بی نامی« 
تحویل دفتر جشنواره فجر شد

ب��ه گفت��ه علیرضا صم��دی، کارگ��ردان 
»بی نام��ی«، نس��خه نهایی ای��ن فیلم تحویل 
دفتر سی و پنجمین جشنواره فیلم فجر شده 
است. به گزارش مهر، علیرضا صمدی کارگردان 
»بی نامی« درب��اره آخرین وضعیت این فیلم 
 س��ینمایی گفت: ما ۱۵ آذر ماه نس��خه نهایی 
»بی نام��ی« را تحویل دفتر س��ی و پنجمین 
جشنواره فیلم فجر دادیم و می توانم بگویم این 
اثر به طور کامل آماده نمایش است. وی افزود: 
نسخه نهایی این اثر ۸۰ دقیقه است و ما دیگر 
قصد نداریم تغییراتی در آن ایجاد کنیم البته 
باید بگویم پیش از این به دلیل تشابه اسمی این 
فیلم با یک فیلم دیگر در نظر داشتیم نام آن را 
تغییر دهیم اما از این تصمیم منصرف شدیم. 
صمدی در پایان بیان کرد: امیدوارم »بی نامی« 
بتواند در جشنواره فیلم فجر به نمایش در بیاید.

قائممقامشبکه3:
مردم طنزهای 90 شبی را 

دوست دارند
جعفر عبدالملکی، قائم مقام ش��بکه 3 سیما 
از سیاس��ت های جدید شبکه 3 سیما در حوزه 
ورزش و پرداخت��ن به 3 رش��ته ورزش گروهی 
سخن گفت. به گزارش مهر، جعفر عبدالملکی 
قائم مقام شبکه 3 س��یما مهر درباره این شبکه 
و رویکرده��ای جدید آن عنوان کرد: ش��بکه 3 
براساس نظرس��نجی هایی که خود ما در مرکز 
تحقیقات س��ازمان انجام دادیم پرمخاطب ترین 
شبکه سازمان است بنابراین ما باید این موقعیت 
را حفظ کنیم. وی با اش��اره به شورای راهبردی 
این ش��بکه یادآور ش��د: ما در دوره جدید یک 
ش��ورای راهبردی تشکیل دادیم و بر این اساس 
ه��ر برنامه از یک اتاق فکر برخوردار خواهد بود. 
قائم مقام شبکه 3 سیما درباره برنامه های جدید 
این شبکه یادآور شد: از برنامه های جدیدی که 
بزودی پخش آن آغاز می ش��ود »جریان« است 
که با محوریت اعتیاد و به تهیه کنندگی فرشاد 
شکیبی تولید می شود. مجری این برنامه هنوز 
قطعی نشده اس��ت و قرار است هفته ای یک بار 
یکش��نبه ها به صورت زنده روی آنتن برود. وی 
درباره پخش ۲ مجموعه طنز در شبکه 3 یادآور 
ش��د: با توجه به تحقیقاتی که ما داشتیم مردم 
طنزهای 9۰ ش��بی را دوست دارند و مجموعه 
»شهرک جیم« و »لیسانسه ها« هر کدام با هدف 
و محورهایی مش��خص شامل مس��کن، ازدواج 
جوانان و... ساخته شده و در قالب طنز هم مطرح 
ش��ده اند بنابراین تداخلی این میان وجود ندارد. 
وی افزود: تمام مسائل ایران در حوزه جوانان باید 
در این شبکه دیده شود و همانقدر که به جوان 
تهرانی پرداخته می ش��ود باید جوان بوش��هری 
و سیس��تانی و... هم دیده شوند. در واقع ما باید 
نوعی مرکز گریزی داشته باشیم که این رویکرد 
بیشتر در حوزه ورزش خواهد بود و ما بیشتر به 
ورزش اس��تان ها می پردازیم. ما می خواهیم در 
سیاست های جدید به سمت ورزش های همگانی 
رفت��ه و همچنین ب��ه 3 ورزش گروهی والیبال، 

بسکتبال و هندبال توجه بیشتری داشته باشیم.

پخش برنامه گلستان از شبکه قرآن
برنامه »گلستان« با محوریت پخش تاوت ها 
و نغمات دینی ناب به روی آنتن ش��بکه قرآن و 
معارف س��یما می رود. به گزارش تسنیم برنامه 
»گلستان« با بخش های مختلف و متنوع از جمله: 
پخش تاوت ه��ا و نغمات دینی جدی��د و ناب، 
مس��تند خاطره قاریان ممتاز جمهوری اسامی 
ایران، پخش تواشیح و ابتهال خوانی کمتر دیده 
شده و همچنین پخش تاوت های ناب قدیمی 
روی آنتن ش��بکه قرآن و معارف س��یما می رود. 
همچنین پس از مدت ها اس��تاد عباس سلیمی 
به عنوان کارشناس - مجری در برنامه گلستان 
حضور خواهد داشت.  »گلستان« کاری از گروه 
ت��اوت و نغمات دینی ش��بکه ق��رآن و معارف 
سیماست که قرار است یکشنبه ها از ساعت ۲۱ 
به مدت 9۰ دقیقه به صورت زنده روی آنتن برود.

بخش »فیلم ما« یکی از بخش های پرمخاطب 
در جش��نواره فیلم عمار اس��ت. این بخش ویژه 
فیلم اولی های��ی اس��ت که ب��ا وج��ود عاقه به 
فیلمس��ازی از امکانات حرفه ای بهره مند نبوده و 
می توانند با داش��تن حداقل اطاعات فیلمسازی 
و با امکانات اولی��ه ای مثل تلفن همراه و دوربین 
خانگی، آثار خود را در این بخش ش��رکت دهند. 
بنیامین رحیمی، کارگردان فیلم کوتاه »خداحافظ 
رفیق« برنده فانوس بهترین فیلم بخش »فیلم ما« 
از هفتمین دوره جشنواره مردمی فیلم عمار شده 
است. او دانشجوی دانشگاه شیراز بوده و با یک ایده  
اولیه ساده و تنها با استفاده از گوشی تلفن همراه 
خود توانسته از میان ۷3۰ اثر حائز رتبه اول شود. 
او در گفت وگو با »وطن امروز«، می گوید: این فیلم 
درباره شهید مدافع حرم، شهید سعید بیاضی زاده 
اس��ت که محرم امسال شهید ش��د. آشنایی ما 
بازمی گ��ردد به اردوهای جهادی و راهیان نور که 
او  ب��ه عنوان مبلغ و روحانی در کنار ما بود و  به 
جهت اینکه روحانی خوش برخورد و متواضعی بود 

از همان موقع ما با هم رفیق 
شدیم تا اینکه دوباره شهریور 
امس��ال نیز ب��ا او در اردوی 
جهادی بودی��م و رابطه ما با 
هم عمیق تر شد اما یک ماه 
بعد در سوریه شهید شد. وی 
افزود: خب بن��ده در اردوها 
یک سری عکس و فیلم هایی 

از او گرفته بودم، چند وقت بعد از شهادتش با تلفن 
همراهم در حال مرور عکس ها و فیلم ها بودم و با 
خودم گفتم چه قدر خوب اس��ت این قالب مرور 
کردن عکس ها و خاطرات را با یکی از نرم افزار های 
تلفن همراهم به شکلی خاص درآورم، تلفن همراه 
  Video Recording من یک قابلیت دارد به نام

که صفحه  گوش��ی را رکورد می کند و کارهایی را 
که انجام می دهیم به صورت فیلم ضبط می کند. 
آن وقت من یک س��ناریو چیدم براس��اس اینکه 
کدام عکس ها و فیلم ها و موسیقی ها را در کنار هم 
بگ��ذارم و آنها را مرور کنم. و این به یک کلیپ 9 
دقیقه ای تبدیل شد با فرم خاصی که همان مرور 
کردن خاطرات ش��هید بود. او در پاسخ به اینکه 
آیا این فیلم را با هدف شرکت در جشنواره  عمار 
ساخته اس��ت؟ گفت: از اول قصدی برای شرکت 
در جشنواره ای خاص  نداشتم، هرچند خودم یک 
مستند دیگر در جشنواره عمار داشتم و گفتم این 
فیلم را هم ارس��ال کنم، چون دوس��ت داشتم با 
این کار ش��هید معرفی ش��ود و حتی این فیلم را 
در کانال ش��هید منتش��ر کردم و تا الان بیش از 
3 هزار بازدید داش��ته است. وی ادامه داد: من آن 
طوری که فهمیدم حدود ۷3۰ اثر فقط در بخش 
»فیلم ما« ارسال شده بود و گمان نمی کردم رتبه  
اول را کس��ب کنم، تا اینکه حدود یک ماه پیش 
از طرف جش��نواره تماس گرفتن��د و گفتند در 
تلویزیونی شان شرکت  برنامه 
کن��م و دو، س��ه روز قب��ل از 
افتتاحیه نیز از طرف جشنواره 
تماس گرفتن��د و گفتند اثر 
من جزو آثار برگزیده اس��ت 
و فان��وس نصیب بنده ش��د. 
این مستندس��از جوان درباره 
جش��نواره عم��ار و انگیزه ای 
که برای فیلمسازان نس��ل جدید ایجاد می کند 
نیز معتقد اس��ت: ببینید! از اس��م این جشنواره 
هم مش��خص است، بیش��تر تکیه اش بر مردمی 
بودنش است و بین مردم بسیار نفوذ کرده و یک 
بخشی هم برای فیلم اولی هاست و این جسارت را 
به آنها می دهد فیلم ش��ان را بسازند و وارد رقابت 

کنند و ببینید چه رخ خواهد داد؛ به همین خاطر 
فرصت خوبی فراهم می کند که فکر نمی کنم در 
بقیه جش��نواره ها این اتفاق بیفتد چون در بقیه 
جشنواره ها باید به س��طح خاصی از فیلمسازی 
رس��یده باش��ید تا بتوانید محصول خودتان را به 
آنها ارائ��ه دهید ولی در این بخش از جش��نواره 
عمار بیشتر تاکید بر محتواس��ت و با فرم خوب 
نیز طبیعتا استقبال بیش��تری از اثر می شود، از 
سوی دیگر ساخت فیلم در عمار به نسبت سایر 
جش��نواره ها بودجه  کمتری می طلبد و با هزینه 
بس��یار اندک هم می توانیم فیلم بسازیم. من به 
شخصه برای این فیلم تقریبا هیچ هزینه خاصی 
نکردم. وی درباره آینده فیلمس��ازی خود پس از 
برنده ش��دن فانوس جشنواره عمار نیز می گوید: 

قطعا این جای��زه برایم انگیزه فراوانی ایجاد کرده، 
هرچند یک اثر دیگر در بخش نماهنگ داشتم اما 
این جایزه انگیزه من را بیشتر کرد تا با جدیت ادامه 
دهم. او در پایان درباره جشنواره عمار گفت: یکی 
از مهم ترین کارکردهای جشنواره عمار این است 
که جرات و جسارت به کسانی می دهد که دوست 
دارند فیلمسازی کنند اما فرصت و بستر آن فراهم 
نیست. فراهم شدن بستر باعث می شود بسیاری 
جرات پیدا کنند استعدادش��ان کشف شود و این 
بسیار نکته مهمی است که بعید می دانم در سایر 
جشنواره ها وجود داشته باشد و مردمی و متعهد 
بودنش به آرمان ه��ا و ارزش ها در کنار هم باعث 
می ش��ود امروز جشنواره عمار به عنوان جشنواره 

خوب و معتبری در کشور ما شناخته شود.

گفتوگوبایککارگردانجوانجشنوارهعمار

جسارتی که عمار به 
فیلمسازان می دهد

اخبار

شماره2063 وطنامروز یکشنبه12دی1395

»هف��ت« در برنامه ای که بامداد 
شنبه روی آنتن شبکه 3 رفت، 
در میزگردی با حضور مهدی فخیم زاده، کارگردان 
س��ینما و تلویزیون به بررسی سینمای پلیسی- 
جنای��ی در ایران پرداخت. فخی��م زاده در ابتدای 
این گفت وگو بیان داش��ت: وقتی ساخت سریال 
»ولایت عشق« را تمام کردم، آقای قالیباف - آن 
زمان فرمانده نیروی انتظامی بود - سراغ من آمد و 
گفت می خواهم کاری درباره پلیس بسازی. گمان 
کردم به دنبال یک فیلم تبلیغاتی باشند. گفتند نه 
فیلم تبلیغاتی نمی خواهیم، امروز مردم در جامعه 
ما را به چشم   همان آژان ها می بینند درصورتی که 
ما به دنبال طراحی یک پلیس مدرن هستیم - آن 
زمان تازه ۱۱۰ راه اندازی شده بود - با شناختی که 
ب��ه این فضا پیدا کردم، فیل��م »خواب و بیدار« را 
ساختم. دوستان نیروی انتظامی هم مشاوره هایی 
درب��اره این کار می دادند اما به هیچ وجه دخالتی 
در خط داس��تان و قصه نمی کردن��د. پس از این، 
۲ فیلم دیگر در این ژانر س��اختم که ساخت آنها 
هیچ ارتباطی با نیروی انتظامی نداش��ت. اما هیچ 
کدام موفقیت »خواب و بیدار« را نیافت. فخیم زاده 
ادام��ه داد: آقای قالیباف با این کار قصد داش��ت 
ساخت فیلم هایی در این ژانر را ترویج کند و این 
اتفاق افت��اد. اما به مرور بویژه از زمانی که »ناجی 
هنر« ش��کل گرفت، عما ترمزی برای تولید این 

جنس فیلم ها شد. چون اساسا به دنبال تولید فیلم 
پروپاگاندا در جهت سیاست های بروکراتیک نیروی 
انتظامی و شکل گیری یک شخصیت کلیشه ای از 
پلیس رفتند. لذا این سانسور ها و محدودیت ها در 
ناجی هنر کار را سخت کرد. این نگاه از ژانر پلیسی 
که باید بازتاب دهنده بخشنامه های ما باشد و آنها 
را منزه و مقدس از هر گناهی نش��ان دهد، سبب 
ش��د برخاف دنیا ژانر پلیسی جان نگیرد و رونق 
نیابد. وی افزود: هرجای��ی که دولت به هنر ورود 
کند و متصدی شود، با اولین اعتراض و انتقادی که 

روبه رو می شود برخورد سانسوری می کند. زمانی 
که »ناجی هنر« توس��ط آقای قالیباف تاس��یس 
شد، با این نیت ش��کل گرفت که زیرساخت ها و 
تجهیزات گرانقیمتی ک��ه بخش خصوصی توان 
تهیه اش را ندارد، این بخش تامین کند و س��بب 
تس��هیل کار تولید این جنس فیلم ها شود اما به 
مرور این تصدی بیش��تر شد. درباره فیلم »خواب 
و بیدار« ب��ا وجود اینکه از طرف آقای قالیباف به 
من اختیار تام داده شد و همه جور پشت من بود 
اما نیروهای زیردست بشدت کارشکنی می کردند. 

آقای قالیباف از یک فیلم حمایت کرد اما این روند 
نمی شود. »خواب و بیدار« حاصل یک اعتماد بود 

و باید در باقی موارد نیز این اعتماد صورت گیرد.
ساختارپیچیدهفرمفیلمهایپلیسی ■

وی در ادام��ه به تبیین س��اختار پیچیده فرم 
فیلم ه��ای پلیس��ی پرداخ��ت و گفت: س��اخت 
فیلم های جنایی بسیار س��خت است. به راحتی 
فیلم های عاشقانه چند ضلعی نیست که می توان 
بسادگی تا ۱۰۰ قسمت هم پیش برد! اینجا دیگر 
نمی شود پشت هنر مخفی شد و بگوییم این فیلم 
نیز هنر و تجربی اس��ت با انتهای ب��از و هر طور 
دلت می خواهد برداش��ت کن! اساسا این ژانر، ژانر 
منطق است و مخاطب منتظر پایان منطقی فیلم 
اس��ت. لذا خلق درام در این ژانر بسیار نفسگیر و 
دشوار است و فیلم پلیس��ی بلدی می خواهد. در 
فیلم پلیسی، ساختار بس��یار مهم است. حرکت 
دوربین، جغرافیا، فضاسازی و... بسیار مهم است. 
اینها هم جزء مشکاتی است که نمی گذارد فیلم 
پلیسی به سادگی دیگر ژانر ها رشد یابد. فخیم زاده 
در پایان گفت: در فیلم پلیس��ی تا به ش��خصیت 
منفی خوبی دس��ت نیابی، درام شکل نمی گیرد. 
هرچقدر شخصیت ها بهتر باش��د برای مخاطب 
باورپذیر تر می شود. هرچند فیلم »خواب و بیدار« 
صحنه های اکش��ن محدودی دارد اما شخصیت 

ناتاشا، شخصیت جذاب تر و خطرناک تری بود.

درمیزگردسینمایپلیسی-جناییمطرحشد

درامفیلمپلیسی»شخصیتمنفیخوب«میخواهد
نگاه

مستند»هویدا«تایکماهدیگرآمادهپخشمیشودیکمستندشایستهدربارهقیام29بهمنتبریزنداریم
کارش��ناس  رش��یدی،  روح الله 
مس��ائل آذربایج��ان در دومین 
نشست هنر و واقعیت با عنوان سوژه های سینمایی 
آذربایجان در س��خنانی گفت: کار ویژه جشنواره 
مردمی فیلم عمار چرخاندن دوربین به س��مت 
ایران بوده است؛ در حقیقت این جشنواره بر این 

اساس شکل گرفته است. به گزارش 
»روابط عمومی جشنواره عمار«، وی 
پیرامون س��وژه های فراوانی که در 
ایران برای فیلمس��ازی وجود دارد، 
افزود: در کش��ور ما ای��ران انبوهی 
از سوژه های دس��ت نخورده وجود 
دارد که جامعه هنری و س��ینمایی 
باید ب��ه آنها توجه ک��رده و خود را 

غنی کنند. در این نشس��ت به دنبال ارائه مدلی 
برای سوژه یابی در جهت فیلمسازی هستیم که 
نه فقط مختص استان آذربایجان باشد بلکه از آن 
بتوان برای س��ایر مناطق کشور نیز استفاده کرد. 
این کارشناس تنوع قومی ایران را فرصت مناسبی 
برای کارهای س��ینمایی دانست و ادامه داد: تنوع 
اقوامی که کش��ور ما از آن برخوردار است فرصت 
مناس��ب و منحصر به فردی برای انجام کارهای 
سینمایی است البته متاس��فانه اگر از این جهت 

به کارنامه سینما نگاه کنیم متوجه می شویم که 
وضعیت مناس��بی نداشته و یک سیر نزولی تا به 
امروز داشته است.  رشیدی به عدم توجه سینما 
به تنوع اقوام اشاره و خاطرنشان کرد: تا امروز در 
حوزه س��ینما نه تنها با عدم توجه به تنوع اقوام 
روبه رو بودیم بلکه می بینیم به حوزه جغرافیا نیز 
توجه چندانی صورت نگرفته است 
که این امر موجب ریزش مخاطبان 
سینما شده است البته این موضوع 
فقط برای آذربایجان نیست و برای 
سایر مناطق ایران هم صادق است. 
اس��تان آذربایجان ش��خصیت های 
بزرگ فراوان��ی دارد که از پرداختن 
به آنها غافل مانده ایم و یکی دیگر از 
آنها شیخ محمد خیابانی است که باز هم به دلیل 
کم کاری ما از طرف تجزیه طلبان کشور آذربایجان 
مصادره شده است.  رشیدی تصریح کرد: از جمله 
حسرت های ما در حوزه انقاب اسامی قیام ۲9 
بهمن ماه تبریز است که در اعتراض به کشتار قم 
در قبل از انقاب رقم خورده بود؛ متاس��فانه ما تا 
امروز غیر از برگزاری یک همایش سالانه در این 
زمینه کار دیگری انجام نداده ایم و یک مس��تند 

شایسته تولید نکرده ایم.

مس��تند هویدا که به بررس��ي 
زندگی، زمانه و مرگ امیرعباس 
هویدا، باسابقه ترین نخست وزیر حکومت پهلوی 
می پردازد، مراحل تدوین خود را سپری می کند 
و تا یک ماه آینده برای پخش آماده می شود. به 
گزارش روابط عمومی سازمان هنری- رسانه ای 

اوج، مصطف��ی ش��وقی محق��ق و 
کارگردان این مستند با بیان اهمیت 
شناخت امیرعباس هویدا در تحلیل 
صحی��ح اقدامات رژی��م پهلوی در 
سال های منتهی به انقاب اسامی 
گف��ت: هویدا ش��خصیت خاص و 
مهم��ی در تاریخ تحولات حکومت 
پهلوي اس��ت. از این رو ش��ناخت 

هوی��دا و فعالیت ه��ای او می تواند تصویر تقریبا 
روشني از وضعیت کشور در دهه های 4۰  و ۵۰ 
ارائه دهد. ش��وقی ادامه داد: بخش با اهمیتی از 
مستند با استفاده از فیلم های آرشیوی منحصر به 
فردی تولید شده است که برخي از آنها تاکنون 
منتش��ر نش��ده و با تصاویر رایج منتشر شده از 
دوران انقاب کمي متفاوت است. بیان این نکته 
ضروري است که برخي از این فیلم ها به خودي 
خود یک س��ند مهم تاریخي و باارزش است که 

براي نخس��تین بار بعد از پیروزي انقاب پخش 
خواهند ش��د. وی توجه ب��ه روایت های تاریخی 
مغفول را از دیگر ویژگی های مستند هویدا بیان 
کرد و گفت: بخش��ی از مس��تند به روایت های 
مغفولی می پردازد که تا کنون کمتر مورد توجه 
ق��رار گرفته و وجود ای��ن روایت ها می تواند افق 
جدیدی را در تحلیل عصر پهلوی 
ب��از کند. ش��وقی در پای��ان گفت: 
یکي از مهم تری��ن بخش هاي این 
مستند، در واقع زنداني شدن هویدا 
به دس��تور ش��اه و  دادگاهي شدن 
او پ��س از پیروزي انقاب اس��ت. 
در ای��ن بخ��ش روایت هاي ناگفته 
ویژه اي  وجود دارد که یکي از آنها را 
مي توان سورپرایز نامید. تاش شده در این بخش 
به صورت مس��تند آن طور که هس��ت، روایتي 
از روزهاي پرش��ور ابتداي انقاب مورد بررس��ي 
و تحلی��ل قرار گیرد.   گفتنی اس��ت، مس��تند 
4 قس��متی »هویدا«، ب��ه تهیه کنندگی مهدی 
مطهر و کارگردانی مصطفی شوقی، از تازه ترین 
محصولات خانه مستند انقاب اسامی است که 
مراحل پایانی تولید خود را پش��ت سر می گذارد 

و ظرف یک ماه آینده آماده پخش خواهد بود. 

تلویزیونمستند


